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   اتوبان »آكبند« فروشي نداريم!
روزنامه كيهان در ستون سرمقاله خود، به لزوم توجه 
به ظرفيت نيروهاي حزب اللهي و انقلابي اشاره كرده 
و نوشته است: حتي اگر تهديدها و چالش هاي مهم 
در حوزه اقتصاد و سياست و فرهنگ نبود، مس��ئوليت اقدام و عمل در تراز 
گفتمان انقلاب اسلامي و تمدن سازي اسلامي- ايراني بر دوش انبوه نيروهاي 

حزب اللهي سنگيني مي كرد. 
اين نقصان بزرگي اس��ت كه ظرفيت حزب الله به موضوعاتي نظير انتخابات 
يامقابله با فتنه و آشوب محدود ش��ود و در غير اين موضوعات، آن ظرفيت 
بزرگ معطل بمان��د و باز، ضعف مهمي اس��ت ك��ه اين جريان س��ربلند و 
امتحان پ��س داده در جبهه هاي مختلف سياس��ي، نظام��ي، علمي، فني و 
سازندگي در مواقف انتخابات از موضع عدم تدارك و اضطرار رفتار كند. نگاه 
حاضري خوري و فست فودي به عرصه سياست و اجتماعيات- كه انتخابات 
تنها يكي از فروع آن است- نقض غرض و وهن جريان انقلابي است. انديشه 
و تدبير و تدارك براي جايگزين تمدني- فرهنگي و آلترناتيوس��ازي در اين 
زمينه، آن نگاه متعالي و دورانديشانه اي است كه اگر غالب شد، به خودي خود 
نيازها يا چالش هاي محدودتر )مانند انتخابات، بسيج افكار عمومي، تحركات 

فتنه گران و...( را نيز مديريت خواهد كرد. 
از باب مثال اگر همت كرديم و از تهران تا مشهد بزرگراه كشيديم، به واسطه 
اين بزرگراه مي توانيم به شهرهاي واقع در مسير هم تردد كنيم اما اگر همت 
ما محدود به كشيدن جاده تا ورامين بود، نه به مشهد و نيشابور و دامغان و 
شاهرود كه حتي به گرمسار و سمنان هم نمي توانيم برويم. اگر باغي را با انواع 
درختان ميوه آباد كرديم، در حاشيه آن مي توان سبزي خوردن هم كاشت 
اما با اين روحيه كه بي زحمت به محصول برسيم، نه تنها به گردو و خرما كه 
حتي به سبزي خوردن هم نمي شود رسيد. به تعبير رهبر معظم انقلاب، بايد 
زحمت كشيد و راه ناهموار را هموار و صاف كرد، وگرنه هيچ راه آسفالته اي 

پيش روي هيچ ملتي وجود ندارد. 
    

   استراتژي اصلاح طلبانه براي 1400
به رغم آنكه برخي از وابستگان به جريان اصلاح طلب 
به دنبال جدا كردن راه خ��ود از روحاني در انتخابات 
سال 96 هستند، اما روزنامه اعتماد در گزارش ديروز 
خود، اصلاح طلبان را ناچار به حمايت از روحاني در انتخابات پيش رو مي داند 
و به اين دسته از اصلاح طلبان توصيه مي كند كه خود را براي انتخابات 96 
آمده كنند. اين روزنامه در گزارش��ي با عنوان »١٤٠٠ با جوان ها مي آييم« 
مي نويسد: »منطقي ترين سياست اصلاح طلبان در انتخابات 96 تداوم مسير 
خرداد 9٢ است.« اين را مردي مي گويد كه خيلي ها در تلاش هستند جلوه 
دهند او از تجرب��ه خ��رداد 9٢ دلگير اس��ت. محمدرضا عارف ك��ه با كنار 
كشيدنش از صحنه انتخابات 9٢ فضا را براي تاريخي شدن خرداد 9٢ مهيا 
كرد، اين روزها اعتقادي برخلاف فضاس��ازي هاي منتقدان و تفرقه افكنان 
دارد. او از لزوم تكرار تجربه خرداد س��ال 9٢ در ارديبهش��ت 96 مي گويد. 
درست پس از آن هم هست كه حتي از انتخابات ١٤٠٠ هم صحبت مي كند 

و از لزوم آمدن چهره هاي جوان به صحنه سياست مي گويد. 
محمدرضا عارف هش��دار ه��م مي دهد كه باي��د از تكرار تج��ارب تلخ ادوار 
گذشته جلوگيري شود. او از سال هايي كه بر اصلاح طلبان گذشته است هم 
مي گويد. از دهه ٨٠ كه تلاش كردند اصلاحات را بي انگيزه كنند و آن را مقابل 
ارزش هاي انقلاب اسلامي قرار دهند اما مي گويد اصلاح طلبان اين تلاش ها را 

خنثي كردند و در دهه 9٠ تلاش كرده اند تا اعتماد سازي كنند.

س�فر محمدج�واد ظري�ف ب�ه كش�ورهاي 
امريكاي لاتين و در كنار آن س�فر ب�ه آفريقا را 
مي توان نشانه اي از يك تحول در عرصه سياست 
خارجي كشور محسوب كرد. زمامي كه ضرورت 
توجه به ساير نقاط دنيا از جمله امريكاي لاتين و 
آفريقا نيز جدي گرفته شد و در كنار سفر به اروپا 
و مذاكرات چندجانبه با كشورهاي اروپايي جهان 
س�ومي ها نيز مورد توجه دولت ق�رار گرفتند. 
واقعيت اينجاس��ت كه س��فر وزير ام��ور خارجه به 
كشورهاي امريكاي لاتين ش��ايد تا حدودي دير و 
خارج از زمان لازم انجام ش��د، چرا كه انتظار انجام 
چنين كاري نه سه س��ال پس از به قدرت رسيدن 
دولت يازدهم بلكه بلافاصله پس از روي كار آمدن 
دولت روحاني مي رفت. با اين حال به دلايلي كه كاملًا 
مشخص است، اين حركت كمي دير انجام شد، چرا 
كه سه سال كم كاري در اين حوزه براي قطع كردن 
رشته هاي وابستگي سابق كافي است، چه اينكه حتي 
در دنياي پرتلاطم امروز حتي ش��ش ماه تحول در 

رابطه بين دو كشور هم كفايت مي كند. 
تأخير دولت روحاني در پيگيري رابطه مناس��ب با 
ساير كش��ورهاي دنيا نكته اي بود كه مورد تأكيد 
كارشناس��ان اين رش��ته نيز قرار گرفت، چه اينكه 
سفير اسبق كشورمان در كش��ور كوبا در گفت وگو 
با روزنام��ه اعتماد به همين نكته اش��اره مي كند و 
مي گويد: نگاه دولت يازدهم به امريكاي لاتين اندكي 
ديرهنگام به مرحله اجرا رسيده است، اميدوارم كه 
در سفر آقاي ظريف نيز سرمايه گذاراني همراه شوند 
كه رفت و آمدهاي آنها يك بار مصرف نباش��د. در 
گذشته زماني كه با آقاي خاتمي به ونزوئلا رفتيم، 
سوار تراكتور ش��ديم و با مرحوم چاوز براي افتتاح 
پروژه تراكتور س��ازي ب��ه آنجا رفتي��م و از نزديك 
پيشرفت ها را شاهد بوديم. شركت هاي ايراني هم 
تاحدودي در رابطه نه چندان پررونق اقتصادي ايران 
با امريكاي لاتين مقصر هس��تند. بايد از ديدارهاي 

تشريفاتي از اين منطقه پرهيز كرد. 
  مذاكرات هسته اي بي سرانجام

ش��ايد مهم ترين دليل��ي كه دول��ت روحاني كمي 
دير سراغ كش��ورهاي امريكاي لاتين و آفريقا رفت 
مذاكرات هس��ته اي اي��ران با كش��ورهاي اروپايي 
بود؛ مذاكراتي كه در حوزه هس��ته اي بين ايران و 
كش��ورهاي اروپايي در حال انجام بود و نزديك به 
سه سال طول كش��يد. به اين ترتيب عملًا در طول 
سه سال گذشته تمام تلاش دولت روحاني در حوزه 
هسته اي متمركز شده و هيچ اتفاق جديدي حتي 
در حوزه ديپلماس��ي منطقه اي رخ نداد. پس از به 
پايان رسيدن مذاكرات هسته اي بود كه عملًا تلاش 
واقعي دولت روحان��ي در دو حوزه به صورت جدي 

آغاز شد. حوزه اول مرتبط با ديپلماسي منطقه اي به 
خصوص در حوزه سوريه و شركت در اجلاس گروه 
بين المللي مرتبط با اين كش��ور در وين بود. با اين 
حال سياست ديپلماسي محور دولت نيز نتوانست 
در اين حوزه منجر به اتفاق جديدي شود، كما اينكه 
در زمان حادثه منا عملًا عربس��تان سعودي اجازه 

هيچ دسترسي را به مقامات ايراني نداد. 
بنابراين با توجه به موضع كشورهاي منطقه اي به 
خصوص عربس��تان عملًا دولت روحاني نتوانست 
به هيچ توفيق��ي در اين عرصه دس��ت يابد. در اين 
ميان بي توجهي دولت به آفريقا و امريكاي لاتين نيز 

صدمات فراواني را متوجه دولت يازدهم كرد. 
  تبديل شدن رابطه ايران - ونزوئلا

به يك ويرانه
واقعيت اينجاس��ت آنچه موجب حض��ور ايران در 
امريكاي لاتين ش��د، موضع خصمان��ه امريكايي ها 
نسبت به ايران در كنار بحث هسته اي بود، البته بايد 
در كنار اين مسئله به مواهب اقتصادي اين مسئله 
نيز اشاره كرد. ش��ايد مهم ترين وجه از روابط ايران 
و ونزوئلا صرف نظر از جنبه هاي امنيتي خيالي آن، 
تواني بود كه جنبش هاي انقلابي دو كشور به خصوص 
در عرصه اقتصادي مي داد و با توجه به ذخاير بالاي 

ونزوئلا نگراني از بابت بازگشت آن در داخل كشور 
وجود نداشت. توسعه صنايع خودروسازي ايران در 
ونزوئلا توانس��ت اولين تجربه ايران را در اين ناحيه 
تثبيت كند و از سوي ديگر شركت هاي پيمانكاري 
ايران توانس��تند پروژه هاي وسيعي را در اين كشور 
تصاحب كنند. حجم گسترش روابط ايران و ونزوئلا 
به اندازه اي بود كه برخي از آمار از ٢5٠ برابر ش��دن 

ارزش دلاري آن حكايت مي كرد. 
اين پروژه ها حتي توانست جاي پاي ايران در ساير 
كش��ورها را باز كند، كما اينكه ايران وارد تبادلات 
تجاري با كشورهايي همچون بوليوي، اكوادو و حتي 
نيكاراگوئه شد. نفوذ ايران در اين منطقه با عصبانيت 
امريكا همراه بود، كما اينكه مايك مولن رئيس وقت 
س��تاد ارتش امريكا، ايران را به اين نكته متهم كرد 
كه در حال پراكنده كردن نف��رت از امريكا در بين 
كش��ورهاي امريكاي لاتين است. ش��ايد هم واقعاً 
بدين گونه بود. كما اينك��ه از زمان حضور ايران در 
منطقه امريكاي لاتين مخالفت با رژيم صهيونيستي 
به ش��دت افزايش يافته بود، با هدايت ايران بود كه 
ونزوئلا روابط خود را با رژيم صهيونيس��تي به دليل 
بمباران نوار غزه در سال ٢٠٠7 قطع كرد و از سوي 
ديگر ساير كشورها نيز به ش��دت نسبت به كشتار 

مردم مظلوم فلسطين اعتراض كردند. 
همنوايي ايران و ونزوئلا نيز توانست در اوپك سهم 
مهمي در مقابله با تلاش عربس��تان س��عودي در 
كاهش قيمت نفت به خود اختصاص دهد. ش��ايد 
به دليل همين همنوايي بود كه در پي بحران نفتي 
اقتصادي ٢٠٠9 و كاهش 5٠ درصدي قيمت نفت 

بلافاصله قيمت ها به شكل سابق بازگشت. 
اما به نظر مي رسد اين محور روابط حالا به ويرانه اي 
تبديل شده است. قيمت نفت به شدت كاهش يافته 
است و ايران هيچ سياس��ت حمايتي براي افزايش 
قيمت نف��ت را دنبال نمي كن��د و برعكس ونزوئلا 
به شدت به دنبال افزايش قيمت نفت است. صرف 
نظر از دلايل اقتص��ادي به نظر مي رس��د اهميت 
امريكاي لاتين فعلًا براي نظام جمهوري اس��لامي 

ايران تمام شده است. 
  آفريقايي كه رها شد

البته در كنار اين بايد به بي توجهي ايران به حضور 
در منطق��ه آفريقا نيز اش��اره ك��رد؛ منطقه اي كه 
زماني مركز ديپلماس��ي ايران در بين كش��ورهاي 
توسعه يافته بود و ايران به عنوان قدرتي تأثيرگذار 
در آن شناخته مي شد. اين مس��ئله زماني اهميت 
بيش��تر خود را نمايان مي كند كه اغلب قدرت هاي 

استعماري درصدد تقويت حضور خود در اين منطقه 
و به خصوص در شمال آفريقا بودند. 

در اين ميان امريكاي لاتين هيچ ارزش امنيتي براي 
ايران نداش��ت و قاره آفريقا به خصوص كشورهاي 
ش��مال آفريقا به دلي��ل مليت فرهنگ��ي و ديني 
مشترك و به خصوص نزديكي به دشمن هميشگي 
ايران يعني رژيم صهيونيستي از اهميتي به مراتب 

بيشتر براي ايران برخوردار است. 
در اين ميان دش��منان ايران ني��ز اهميت اين نكته 
را دريافته اند، چه اينكه رژيم صهيونيس��تي همواره 
نگاهي امنيتي به كشورهاي شمال آفريقا داشته است 
و در اين ميان سفر نخست وزير رژيم صهيونيستي به 
منطقه شمال آفريقا به خوبي اين نكته را ثابت كرد 
كه آفريقا اهميتي حياتي براي ايران دارد. مقايسه 
حجم روابط و رفت و آمدهاي مسئولان ايراني به قاره 
سياه نشان مي دهد دولت روحاني عملًا اين منطقه 
را به طور كامل به فراموشي سپرده است. كما اينكه 
دولت اصلاحات نيز همين گونه عمل كرده و شخص 
رئيس دولت اصلاحات در اواخر دولت خود و در سفر 
به چند كش��ور آفريقايي زماني كه حجم استقبال 
مردم اين قاره را از ايران مي بين��د، از بي توجهي به 
گسترش روابط با اين كشورها حسرت مي خورد. با 
اين حال دولت روحاني شايد به دليل مشغله برجام 
نتوانسته اس��ت، نگاهي عميق به قاره آفريقا داشته 
باشد. در سايه همين بي توجهي اس��ت كه يكي از 
بزرگ ترين بازارهاي صادراتي ايران عملًا از دس��ت 
مي رود. ش��ايد ذكر اين آمار خالي از لطف نباش��د 
كه 3٠ درصد از آمار رشد صادرات نفتي ايران عملًا 

متعلق به قاره آفريقاست. 
از سوي ديگر بسياري از كش��ورهاي آفريقايي به 
دليل تكنولوژي پايين زمينه مناسبي براي استقبال 
از محصولات ايراني دارند و رشد 5 درصدي اقتصاد 
اين كشورها نيز نويد قدرت خريد بالايي براي اين 
كشورها را مي دهد. با اين ديپلماسي دولت روحاني 
در اين باره تنه��ا محدود به س��فر دوره اي ظريف 
به اين كش��ورها آن هم يك بار در طول س��ه سال 
گذشته بوده است. به نظر مي رسد ايران زمينه اين 
بي توجهي را زماني چش��يد كه عربستان سعودي 
به عنوان اصلي ترين دش��من اي��ران درصدد قطع 
روابط اين كشورها با ايران برآمد. عادل الجبير كه 
پس از روي كار آمدن پادشاه جديد عربستان سه 
سفر دوره اي به كشورهاي قاره اي داشت، توانست 
در جريان بحران س��فارتخانه ها بين ايران و رژيم 
سعودي چندين كشور آفريقايي را وارد قطع روابط 

خود با ايران بكند. 
ش��ايد زمان اين باش��د كه ايران توجه بيشتري به 

كشورهاي جهان سوم داشته باشد. 

چرا آفريقا و امريكای لاتين رها شد

تغییر مسیر دیرهنگام دولت روحانی در سیاست خارجی

وزير دفاع از تلاش براي خريد جنگنده 
س�وخو 30 از روس�يه خب�ر داد.    دفاعی

سردار حس��ين دهقان وزير دفاع و پش��تيباني نيروهاي مسلح در 
پاسخ به اين سؤال كه امريكايي ها مدعي شده اند كه سامانه موشك 
اس 3٠٠ در شرق تهران قرار داده شده، آيا اين موضوع را شما تأييد 
مي كنيد؟ اظهار داشت: اين موضوع هيچ ربطي به طرف هاي غربي 
و امريكايي ندارد و امريكا در داخل كشور عده اي منافق نفوذي دارد 
كه من نام آنها را »روسپي هاي مزدور« خطاب مي كنم و اين موضوع 
هيچ گونه صحتي ندارد. وي با اشاره به اينكه امريكايي ها هرگز علاقه 
ندارند توان نظامي كش��ورمان افزايش يابد، افزود: ما براي تقويت 

جنگنده هاي نيروي هوايي خود نيازمند تأمين جنگنده هستيم، لذا 
نقاط در معرض تنش هواپيماها را شناسايي و كاستي ها را برطرف 
كرده ايم و با روسيه در حال مذاكره براي جنگنده سوخو 3٠ هستيم. 
وزير دفاع ادامه داد: س��وخو 3٠ يكي از جنگنده هايي اس��ت كه ما 
مناسب مي دانيم و روس ها اين جنگنده را دارند و كس ديگري ندارد 
و ما با آنها در اين باره صحبت كرده ايم و پاسخ منفي نشنيده ايم. با 
توجه به محدوديت هايي كه براي آنها )روسيه( مي تواند مطرح باشد، 
در حال مذاكره هس��تيم كه چگونه مي توانيم اين عمليات )خريد 
جنگنده از روسيه( را انجام دهيم. اميدواريم خيلي طول نكشد كه 

خبرهاي خوبي در اين باره به ملت عزيز بدهيم. 

س��ردار دهقان همچنين در پاسخ به س��ؤالي درباره احتمال خريد 
جنگنده هاي ميگ 3١ و ميگ 35 نيز گفت: به چنين جنگنده هايي 
نياز نداريم و عمدتاً دنبال هواپيماهاي جنگي مش��ابه س��وخو 3٠ 
هستيم. سردار دهقان در ادامه گفت: اساس ورود روسيه به سوريه و 
مقابله اين كشور با درخواست دولت سوريه بوده است. نيروهاي نظامي 
سوريه كاستي ای كه داشتند در عمليات هاي هوايي بوده و بعد از آن 
روسيه ناوگان هوايي خود را به سوريه منتقل كرد تا كمك حال نظامي 
اين كشور باشد و دولت سوريه بتواند در مقابل تروريست ها تقويت 
شود. وي با بيان اينكه بعد از پيروزي هاي نيروهاي مقاومت در عرصه 
نبرد حلب، امريكايي ها خواهان آتش بس محدود در سوريه شدند، 

افزود: امريكا و عربستان نيروهاي تروريستي را با سلاح هاي پيشرفته 
تقويت مي كنند، در حالي كه ب��ه دروغ مي گويند خواهان آتش بس 
هستند. سردار دهقان با اشاره به اينكه ايران و روسيه در عرصه نبرد 
سوريه با يكديگر عليه داعش و گروه هاي تروريستي عمليات انجام 
مي دهند، خاطرنشان كرد: ما به روسيه براي يك مدت كوتاه اجازه 
داده ايم تا از پايگاه نوژه استفاده كند و در اين پايگاه به سوخت گيري 
بپردازد و توافق مكتوبي با روس ها درباره حضور جنگنده هاي روسيه 
در همدان صورت نگرفته است. وی گفت: روس ها به دليل اينكه حس 
ابرقدرتي دارند و مي خواهند در معادلات تأثيرگذار باشند با اعلام خبر 

حضور جنگنده هاي شان در همدان بي معرفتي كردند.

وزير دفاع: در حال مذاكره براي خريد جنگنده سوخو 30 هستيم

 كار ما بدون ديپلماسي رسانه اي 
تقريباً صفر است 

از ظرفيت ديپلماسي پارلماني جهت كمك 
به ديپلماسي رسمي كش�ور بهره مي بريم. 
به گزارش ف��ارس، حس��ين اميرعبداللهيان 
مدي��ركل ام��ور بين الملل مجلس ش��وراي 
اسلامي با اش��اره به ظرفيت هاي ديپلماسي 
پارلماني در مجلس ش��وراي اس��لامي گفت: 
در مجلس شوراي اسلامي ظرفيتي در بحث 

ديپلماسي پارلماني وجود دارد كه به شخص آقاي لاريجاني مرتبط است كه 
به نبوغ و ويژگي هاي خود وي بازمي گردد كه اين يك فرصت خوبي را براي 

استفاده بهينه از ديپلماسي پارلماني فراهم كرده است. 
وي افزود: يك استعداد و فرصت خوب در كميسيون امنيت ملي و سياست 
خارجي نيز در بحث ديپلماسي پارلماني وجود دارد و اين حوزه ديگري است 
كه روي آن تمركز داريم و ظرفيت ديگر ني��ز در اين خصوص به طور عام در 

مجلس شوراي اسلامي و نمايندگان مجلس هست. 
مدير امور بين الملل مجلس ش��وراي اس��لامي با اش��اره به اهميت جايگاه 
ديپلماسي در جهان اظهار داش��ت: در همين مدت كوتاه در جلساتي كه با 
همكاران داشتم و مقايسه مي كردم كه در موضوع برجام و مذاكرات هسته اي 
چه تقس��يم كاري بين دولت امريكا و كنگره و س��نا انجام ش��د، به نظر من 
اين تقسيم كار است، ممكن اس��ت برخي معتقد باشند اين واقعيت جامعه 
امريكاست و دولت امريكا مي خواهد برجام به نتيجه برسد اما كنگره و سنا 
عواملي از دموكرات ها و جمهوريخواهان در آن حضور دارند كه نمي خواهند 

برجام به نتيجه برسد. 
اميرعبداللهيان اضافه كرد: برداشت من البته با عدم شناخت دقيق از جامعه 
امريكا اين است كه در اين حوزه هاي كلان تصميم گيري در امريكا اين سطح از 
عقلانيت در امريكا وجود دارد كه تقسيم كار بين دولت، كنگره و سناي امريكا 
صورت گرفته است. وي ادامه داد: چطور آنها برجام را با دست اندازهاي جدي 

و فراز و نشيب هاي فراوان با ظرفيت پارلماني خود مواجه كرده اند؟ 
مدير امور بين الملل مجلس شوراي اسلامي اظهار داشت: امريكا به عنوان يك 
كشور بزرگ يا در سطح ديگر بحرين به عنوان يك كشور كوچك در منطقه روي 
نقص سيستماتيك حقوق بشر و اقدامات خشني كه حكومت انجام مي دهد، 
دس��تگيري دموكرات ترين رهبر سياس��ي شيخ علي س��لمان و لغو تابعيت 
آيت الله شيخ عيسي قاس��م بلافاصله ديپلماسي پارلماني شان فعال مي شود؛ 
پارلماني كه حتي در مشروعيت و نوع انتخاباتش ترديدهاي جدي وجود دارد. 
اميرعبداللهيان خاطرنش��ان كرد: خيلي تفاوت نمي كند در امريكا باآن همه 
ظرفيت يا در بحرين با اين حجم كوچك خودش، پارلمان ها مي توانند جايگاه 

خود را داشته  باشند و به ديپلماسي رسمي آن كشور كمك كنند. 
وي افزود: در حال حاضر در حال برنامه ريزي و مشورت هاي بيشتر هستيم 
تا ببينيم چگونه مي توانيم در راس��تاي تقويت ديپلماس��ي رسمي كشور از 
ديپلماس��ي پارلماني اس��تفاده كنيم. مدير امور بين الملل مجلس شوراي 
اسلامي اظهار داشت: چه ديپلماس��ي پارلماني و چه ديپلماسي رسمي در 
ديپلماسي رسمي كه تجربه كاري خود من اس��ت، كار ما بدون ديپلماسي 

رسانه اي تقريباً صفر است. 
اميرعبداللهيان خاطرنشان كرد: در دنياي فعلي و در دنياي ارتباطات كنوني 
99 درصد مسائل خبري و مسائل محرمانه خبري و در سايت ها قابل  دسترسي 
است و جزء خيلي كمي از مذاكرات در دنياي كنوني پنهان است. من در اين 
6-5 سال موضوعي را نديده ام كه ما مذاكره پنهان كرده باشيم حتي در خارج 
از ايران در سايتي منتشر نشده باشد و ما متعجب مي شديم از اينكه در پشت 
درهاي بسته با چند نفر به مذاكره مي نشستيم و بعد مي ديديم كه اين مطالب 
در سايت هاي خارجي يا داخلي منتشر شده اس��ت. وي افزود: كار ما چه در 
عرصه ديپلماسي رسمي چه ديپلماسي پارلماني بدون ديپلماسي رسانه اي 
در جهان كنوني تقريباً هيچ است و 9٠ تا 95 درصد برد كار ديپلماسي رسمي 
يا پارلماني ما در اختيار رسانه هاست و آن 5 درصد است كه ديگر هنر ماست 
كه يا آن را كاملًا خراب مي كنيم يا به خوبي از اين بس��تري كه شما رسانه ها 

براي ما فراهم مي كنيد، استفاده مي كنيم.

توجه ب��ه موضوعات دس��ت چندم و برجس��ته ك��ردن آن و 
بي توجهي به مسائل اصلي كش��ور يكي از مشكلاتي است كه 
بعد از پيروزي انقلاب اسلامي در مقاطعی در فرايند كشورداري 
به وجود آمده تا آنجا كه گاه به جاي توجه و پيگيري مشكلات 
اساسي كشور مس��ائل فرعي اولويت پيدا كرد و هزينه هايی را 

متوجه جامعه كرد. 
مش��ابه چنين اتفاقاتي را مي توان به كرات در طول سال هاي 
اخير جس��ت وجو كرد كه از جمله مصادي��ق آن رئيس دولت 
اصلاحات اس��ت كه به ج��اي توجه به مش��كلات اقتصادي و 
معيشتي مردم در طول س��ال  هاي  76 تا ٨٤ به تحقق اهداف 
حزبي نظير توسعه سياسي توجه و زمينه غائله آفريني بسياري 
را عليه نظام جمهوري اس��لامي ايران به وجود آورد تا آنجا كه 
به دليل اولويت تراش��ي بيهوده براي جامعه ايران��ي دو غائله 
بزرگ ١٨تير 7٨ و فتنه٨٨ را مديريت و سازماندهي كرد يا در 
دوره دولت سازندگي، تصميم سازان آن به جاي برداشتن سايه 
محروميت از كشور و سازندگي مناطق جنگ زده و زمينه سازي 
براي تقليل مشكلات اقتصادي كشور اولويت را ترويج روحيه 
اشرافي گري و تجمل  گرايي قرار داد و مقدمه رانت و فساد را در 
سيستم اقتصادي كشور به وجود آوردند. اين در حالي است كه 
به رغم تمام توانايي ها و دستاوردهاي دولت هاي گذشته، دولت 
فعلي نيز با احراز دس��تاوردهايش به نوعي همان اش��تباهات 
دولت هاي گذشته را تكرار و مسير تجربه شده و هزينه آور سابق 

را در پيش گرفته است. 
رئيس جمهور كش��ورمان اين بار در مراس��م دي��دار با جامعه 
پزشكي كشور كه روز گذش��ته به مناسبت روز پزشك و هفته 
دولت برگزار شد بار ديگر به جاي پرداختن به مشكلات ناشي از 
طيف حاضر در همان جلسه، از موضوعاتي سخن به ميان آورده 
كه هيچ سنخيت و نسبتي با ماهيت و فلسفه جلسه نداشته و 

مسئله اي دست چندم براي جامعه به شمار مي آيد. 
به راستي مس��ئله اي به نام برگزاري كنس��رت دغدغه جامعه 
پزشكي است و نقش آن در مرتفع كردن دغدغه ها تا چه ميزان 
است، آيا بهتر نيست به جاي بيان مش��كلات فرعي آن هم در 

تريبون غيرمرتبط، از وزير فرهنگ و ارشاد به عنوان وزير مربوط 
خواس��ت تا در اين باره به اظهار نظر پرداخته و مسائلي مانند 
»معيش��ت« و »بيكاري«كه مطالبه مردمي و از جمله جامعه 

پزشكي نيز هست را در اين جلسه مطرح كنند. 
پرسش اين است كه بحث برگزاري يا عدم برگزاري كنسرت و 
حتي فراتر از آن موسيقي، دغدغه كدام بخش از جامعه است و 
چه ميزان از مردم آن را مسئله اساسي كشور مي دانند؟ آيا بهتر 
نيس��ت كه كارگزاران نظام به جاي پرداختن به مسائل فرعي 
و غيرضروري در اينگونه جلس��ات به مس��ائلي توجه كنند كه 
نخست دغدغه اصلي مدعوين جلسه بوده و بعد از آن ذهن افراد 

جامعه را به خود مشغول كرده و اولويت آنهاست. 
به راستي چرا برخي از دولتمردان به جاي پرداختن به مشكلات 
اصلي جامعه كه مردم به همان دلايل به رئيس جمهور فعلي رأي 
داده اند، عمداً يا سهواً موضوعاتي را در تريبون هاي رسمي مطرح 
مي كنند كه اولويت دهم جامعه نبوده و تنها طيف محدودي از 
اجتماع با آن درگير هستند، آيا اتخاذ چنين رويكردي تعمدي 
اس��ت و با اغراض سياسي همراه اس��ت يا آنكه مي توان دلايل 

ديگري را براي آن در نظر گرفت. 
براي پاسخ بايد بخش مهمي ازسخنان روز گذشته رئيس جمهور 
كش��ورمان را مورد توجه قرار دهيم كه اينگونه به انتقاد از لغو 
كنسرت در مشهد مقدس پرداخت: »يك جا مي خواهد كنسرتي 
برگزار شود مجلس قانونگذاري شكل مي گيرد، در حالي كه ما 
مجلس شوراي اسلامي داريم و هركسي كه صبح بيدار مي شود 
و يك تريبون پيدا مي كند نمي تواند قانونگذاري كند و وزير نيز 
نبايد تبعيت كند چرا كه وزير بايد تابع قانون باشد. از نظر من 

هيچ وزيري در برابر هيچ فشاري نبايد كوتاه آيد و عقب نشيني 
كند، اگر قرار است قانوني وضع شود بايد از طريق مجلس اقدام 
شود و مراحل خود را در ش��وراي نگهبان طي كند و در نهايت 

رئيس جمهور آن را ابلاغ كند تا عملي شود.«
به راستي چرا رئيس جمهور كشورمان در طول سه سال گذشته 
بارها با اتخاذ چنين تاكتيكي تلاش كرده مطالبات بخش اندكي 
از جامعه را مورد بحث و بررسي قرار دهد و از مشكلات اقتصادي 
و معيشتي كه تمام افراد جامعه با آن دست و پنجه نرم مي كنند 
يا فيش هاي حقوقي كه اعتماد مردم به نظام را نشانه گرفته و 
نهايتاً منجر به فاصله گرفتن مردم از حاكميت مي شود سخني 

به ميان نمي آورد.
به نظر مي رسد در شرايطي كه دولت يازدهم شرايط مناسبي 
را تجربه نمي كند و س��ه س��ال از عمر دولت بدون دستاوردي 
دلبخواه در حوزه هاي سياسي، اقتصادي و فرهنگي مي گذرد 
و در چنين ش��رايطي اعضاي دولت نگران انتخابات س��ال 96 
هس��تند؛ انتخاباتي كه درهنگامه تبليغات انتخاباتي كارنامه 
دولت يازدهم قطعاً مورد نقد و بررسي كارشناسان و رقبا قرار 
مي   گيرد و چنين روندي مي تواند حكم شكس��ت انتخاباتي را 
براي دولت يازدهم بازي كرده و پرونده آرزوهاي ٨ ساله را در 

همين سال چهارم خاتمه بخشد. 
حال در چنين شرايطي اگر چه كارشناسان نسخه هاي مختلفي 
را براي دولت يازدهم ارائه مي دهند، به زعم اتاق فكر دولت و 
شخصيت هاي تصميم ساز آن بايد با ارائه راهكارهايي احتمال 
شكست انتخاباتي در بهار96 را به حداقل ممكن برساند. به نظر 
مي رس��د يكي از تاكتيك هاي انتخاباتي آدرس غلط دادن به 

جامعه و برجسته كردن مسائل دست چندمي است كه اولويت 
جامعه نيس��ت و تنها به شلوغ ش��دن فضاي رواني- رسانه اي 
كشور كمك مي كند و ذهن افراد جامعه را از مطالبات جمعي 
منحرف س��اخته و در درگيري هاي روزمره سياس��يون غرق 
مي كند، به همين دليل اس��ت كه به كرات شاهد به كار گيري 
الفاظ و عباراتي بوده ايم كه تا روزها رس��انه ها و طيف وسيعي 
از افراد جامعه را به خود مش��غول و از موضوعات اصلي كشور 
منحرف ساخته است كه نمونه آن به كارگيري الفاظي نظير: 
بزدل سياسي، برويد به جهنم و تازه به دوران رسيده ها و جنگ 
نديده هاست كه در ظاهر حمله به منتقدان بود،  البته در بيان 
موضوعات فرهنگي مسئله اندكي متفاوت تر است، آنگونه كه نه 
تنها برجسته سازي مسائل فرعي به جاي اصلي با هدف انحراف 
افكار عمومي از موضوعات اصلي مانند»ناتواني دولت از عمل 
به ش��عارهاي انتخاباتي- تبليغاتي نظير گشايش معيشتي در 
زندگي مردم«، »بي نتيجه بودن برجام و به بن بس��ت رسيدن 
تئوري مذاكره ب��ا امريكا جهت حلال مش��كلات كش��ور« و 
»عدم برخورد با مديران نجومي به عنوان يك مطالبه عمومي« 
صورت مي گيرد بلكه هدف ديگر مبني بر »اميدوارسازي پايگاه 
رأي خود به پيگيري مطالبات حزبي آنها« نيز مورد توجه است، 
آنگونه كه طي س��ه س��ال اخير چند بار نيز از لزوم رفع حصر 
س��خن به ميان آمد؛ مطالبه اي كه تنها در تريبون عنوان و در 

عمل پيگيري نمي شد. 
همانگونه كه در گزارش��ي در ٢٨ تير عنوان ش��د: به هر حال 
نبايد از نظر دور داشت كه »نتايج برجام« و »افشاگري درباره 
فيش هاي نجوم��ي« و همچنين ارتباطات مش��كوك و خاص 
برخي از نزدي��كان كابينه يازده��م به رويداده��اي ناميمون 
اقتصادي سال ٨9 و9٠ مي تواند تأثير مستقيمي بر آراي مردم 
در سال 96 گذاشته و رئيس جمهور جديدي را روي كار بياورد، 
بنابراين بايد پاش��نه آش��يل دولت يازدهم را دو موضوع مورد 
اشاره دانست كه هر كدام به تنهايي مي توانند حضور كانديداي 
ديگري به جز حس��ن روحاني را بر كرس��ي رياست جمهوري 

دوازدهم تضمين كنند. 

»انحراف افكار عمومي از مسائل اصلي« و »اميدوارسازي پايگاه رأي« 
در تريبون هاي عمومي

كنسرت و كسر معيشت مردم
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